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Vážení spoluobčané,
minulé vydání zpravodaje vznikalo v  době 
jarního slunovratu, nyní pracujeme na no-
vém a máme tu už slunovrat letní. V médi-
ích nám připomínají, že se budou krátit dny 
a prodlužovat noci. Ano, je to koloběh naše-
ho života. V mládí jsme to tak neregistrova-
li, ale jak člověk nabírá léta, tak pociťuje, jak 
mu život ubíhá rychleji a den, měsíc, rok se 
zdá být čím dál tím kratší.

Máme za sebou jaro, které mělo být v letoš-
ním roce mnohem veselejší, než tomu bylo 
v  posledních dvou letech. Osobně jsem 
velmi rád, že jsme se začali svobodně nade-
chovat, abychom se mohli v maximální míře 
vrátit k normálnímu životu. Ve skutečnosti 

tomu tak ale není. Nechci se rozepisovat 
o  tom, co nás všechny tíží. Domnívám se 
ale, že není vše ztraceno a  vzpomínám na 
výrok jednoho slováckého vypravěče, který 
kdysi řekl, „človek nikdá neví odkád spása 
dojde“. Tak věřme tomu, že se do budoucna 
do našich životů vrátí zdravý rozum.

Ještě si připomeňme dobu nedávno minu-
lou. Dlouhodobě se naše obec zapojuje do 
akce „Ukliďme Česko“. Letos tomu neby-
lo jinak. Za provedený úklid v obci a  jejím 
okolí, například kolem komunikací nebo 
polních cest, v  lesích, podél břehu potoka 
obdrželi dobrovolníci malé občerstvení. 
Všem patří obrovské poděkování za odve-
denou práci, vždyť jsme společně sesbírali 

skoro jednu tunu odpadu! Jen zůstává ro-
zum stát nad skutečností, že se najdou ně-
kteří lidé, kterým nečiní žádný problém od-
pad do přírody vyhodit, někteří to dokonce 
dokázali i  v  den vyhlášeného úklidu. Ach 
jo. V  době od posledního vydání zpravo-
daje bylo zorganizováno také několik akcí, 
které jistě přinesly lepší náladu alespoň 
těm, kteří se zúčastnili. Informace o nich si 
najdete v tomto vydání zpravodaje. Organi-
zátorům velice děkuji za uspořádání těchto 
akcí a všem čtenářům přeji do dalších dnů 
hodně radosti třeba i z maličkostí a v rámci 
možností si uchovejte pozitivní náladu.

Přeji všem krásné léto.
 František Zvolský, starosta

SLOVO STAROSTY
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VÝPIS USNESENÍ Z 22. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 25. 4. 2022

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTU NA ROK 2022
Usnesení č. 1-22/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočet obce na rok 2022.
9 pro, 2 zdržel se (Žáková, Krchová) Návrh byl schválen.

NÁVRH NA POSKYTNUTÍ PŘÍSPĚVKU NA DÍTĚ UMÍSTĚNÉ V MŠ MINISVĚT
Usnesení č. 2-22/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje poskytnutí příspěvku na 1 dítě umístěné v MŠ MiniSvět Mrač, ve výši 1.000 Kč za 1 měsíc. Podmínkou pro uhra-
zení příspěvku je trvalý pobyt a bydliště dítěte v obci Mrač. Příspěvek v uvedené výši bude vyplácen od 1. května 2022. 
7 pro, 1 proti (Krchová), 3 zdržel se (Žáková, Stegura, M. Pilát).  Návrh byl schválen.

ZÁMĚR SMĚNY POZEMKU PARC. Č. 2506/2 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ, NA NÁVSI
Usnesení č. 3-22/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje směnu pozemku parc. č. 2506/2 v katastrálním území Mrač dle předloženého nákresu a pověřuje starostu obce 
k vyhotovení a podpisu směnné smlouvy. Podklady a směna budou uhrazeny vlastníkem nemovitosti Mrač č. p. 8.
11 pro.  Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SMĚNU ČÁSTI POZEMKU PARC. Č. 1087/21 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ, NA BABĚ
Usnesení č. 4-22/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje směnu pozemku parc. č. 1087/21 dle předloženého návrhu a pověřuje starostu obce k vyhotovení a podpisu 
směnné smlouvy. Náklady na geometrický plán a směnu uhradí obec Mrač.
11 pro.  Návrh byl schválen.

ŽÁDOST O ODKOUPENÍ POZEMKU PARC. Č. 1087/21 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ, NA BABĚ
Usnesení č. 5-22/2022 
Zastupitelstvo obce neschvaluje prodej pozemku parc. č. 1087/21 v katastrálního území Mrač.
8 pro, 3 zdržel se (Krchová, Stegura, Krčilová).  Návrh byl schválen.

NÁVRH NA PRONÁJEM VODNÍ NÁDRŽE
Usnesení č. 6-22/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem vodní nádrže na pozemcích parc. č. 117/4, 117/5 a 169/3 v katastrálním území  Mrač, místní organizaci 
Českého rybářského svazu, z. s., Čerčany  dle podmínek uvedených ve „Smlouvě o nájmu rybníku“ a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
11 pro. Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY – PODPORA NA VYBUDOVÁNÍ PŘÍPOJKY
Usnesení č. 7-22/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje 
- darovací smlouvu na úhradu části nákladů vynaložených na stavbu kanalizační přípojky k domu č. p. 299, 
- pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
11 pro. Návrh byl schválen.

STANOVENÍ POČTU ČLENŮ ZASTUPITELSTVA OBCE PRO VOLEBNÍ OBDOBÍ 2022 - 2026
Usnesení č. 8-22/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje pro příští volební období let 2022 – 2026   11 členů zastupitelstva obce.  
10 pro, 1 zdržel se (F. Fiala). Návrh byl schválen.

9. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VYHLÁŠKY OBCE-zkrácení doby nočního klidu dne 18. -19. června
Usnesení č. 9-22/2022
Zastupitelstvo obce 
-  vymezuje dobu nočního klidu v noci z 18. na 19. června 2022 od 1:00 do 6:00 hodin a z 31. prosince na 1. ledna od 2:00 do 6:00 hodin,
- schvaluje vydání obecně závazné vyhlášky č.1/2022 o nočním klidu.
11 pro. Návrh byl schválen.

Příští zasedání v letošním roce je naplánováno na 13. června a 12. září 2022.

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA
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VÝPIS USNESENÍ Z 23. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 13. 6. 2022

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ STANOV A SMLOUVY DSO VODOVODNÍ PŘIVADĚČ JAVORNÍK BENEŠOV
Usnesení č. 1-23/2022 
Zastupitelstvo obce:
I. schvaluje úplné znění Smlouvy o vytvoření svazku obcí Vodovodní přivaděč Javorník - Benešov, se sídlem Masarykovo náměstí 100, 256 01 
Benešov,
II. schvaluje stanovy Dobrovolného svazku obcí Vodovodní přivaděč Javorník – Benešov, se sídlem Masarykovo náměstí 100, 256 01 Benešov, 
III. pověřuje starostu obce provedení potřebných úkonů vedoucích k realizaci tohoto usnesení
9 pro. Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ DOTACE DSO OBECNÍ LESY BENEŠOVSKA
Usnesení č. 2-23/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí neinvestiční dotace na činnost svazku ve výši 566 950 Kč a pověřuje 
starostu k podpisu smlouvy s dobrovolným svazkem obcí Obecní lesy Benešovska, se sídlem Masarykovo náměstí 1, 256 01 Benešov, zastoupe-
ným Janem Krejčím, jednatelem.
9 pro.  Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ÚČETNÍ ZÁVĚRKY ZA ROK 2021
Usnesení č. 3-23/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku obce Mrač sestavenou k 31. 12. 2021
8 pro, 1 zdržel se (Žáková).  Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ  ZÁVĚREČNÉHO ÚČTU OBCE ZA ROK 2021
Usnesení č. 4-23/2022 
Zastupitelstvo obce souhlasí s celoročním hospodařením obce Mrač bez výhrad a schvaluje závěrečný účet obce Mrač za rok 2021.
8 pro, 1 zdržel se (Žáková).  Návrh byl schválen.

NÁVRH NA ÚPRAVU ROZPOČTU
Usnesení č. 5-23/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje předložené rozpočtové opatření č.2
3 pro, 1 proti (Škvor), 5 zdržel se (Zvolský, Frantl, Škramlík, Krčilová, Jůzová).  Návrh nebyl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VÍCEPRACÍ PŘI STAVBĚ „ODBAHNĚNÍ A REKONSTRUKCE VODNÍ NÁDRŽE“
Usnesení č. 6-23/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje navýšení objemu prací při odbahnění a rekonstrukci vodní nádrže dle předložených změnových listů v celkové 
ceně 83 357 Kč včetně DPH a pověřuje starostu k podpisu dodatku ke smlouvě o dílo na „Odbahnění a rekonstrukci vodní nádrže v obci Mrač“.
6 pro, 1 proti (Stegura), 2 zdržel se (Pilát, Žáková). Návrh byl schválen.

NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY – PODPORA NA VYBUDOVÁNÍ PŘÍPOJKY KANALIZACE
Usnesení č. 7-23/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje 
- darovací smlouvu na úhradu části nákladů vynaložených na stavbu kanalizační přípojky pro dům na pozemku parc. č. 1414/19 v katastrálním 
území Mrač,
- pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
9 pro. Návrh byl schválen.

Příští zasedání v letošním roce je naplánováno na 7. července a 12. září 2022.
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Asi příznivcům Face-
booku neuniklo, že naše 
obec v měsíci květnu za-

ložila oficiální stránky pod názvem „OBEC 

MRAČ“.  Provoz má pod patronátem kul-
turní komise obce, která má záměr občany 
informovat  o aktuálním dění v Mrači. Odkaz 
na Facebook najdete na webových stránkách 

obce, společně s odkazem na Instagram naší 
knihovny.

Martina Poupětová,
předsedkyně kulturní komise

V úterý 5. dubna na sále obecního úřadu pro-
běhlo veřejné projednání o upraveném a po-
souzeném návrhu územního plánu. Námitky 
proti projednávanému návrhu mohly být 
uplatněny do 11. dubna.

V současné době se zpracovává vyhodnocení 
připomínek a rozhodnutí o námitkách (dle 
§ 53 stavebního zákona), které se bude roze-
sílat dotčeným orgánům. Poté se předpoklá-
dá vydání územního plánu.

Zda bude opakované veřejné projednání, vy-
plyne až z vyhodnocení námitek.

František Zvolský, starosta

V  měsíci dubnu bylo 
dokončeno odbahnění 
a  obnova dolní vodní 
nádrže. Odbahnění vod-
ní nádrže bude mít příz-
nivý vliv na životní pro-
středí. Dojde k  lepšímu 
zadržení vody v  krajině, 
zvýší se biodiverzita or-
ganismů a  společenstev 
v  lokalitě. K  záměru na 
pronájem vodní nádr-
že se přihlásila Místní 

organizace Českého rybářského svazu Čer-
čany, která požádala o užívání vodní nádrže 
v rámci využití rybářského kroužku. V tomto 
smyslu byla uzavřena nájemní smlouva na 
dobu desetileté udržitelnosti dotace tj. do 
1. 5. 2032. Nádrž bude využívána v rámci ry-
bářského kroužku s možností rybolovu i pro 
ostatní zájemce, ale za jasně stanovených 
pravidel.

Nádrž bude napuštěna vodou, která se musí 
nechat vykvasit, a to nebude letos.

František Zvolský, starosta

Před rokem schválilo zastupitelstvo obce 
Mrač memorandum o  vzájemné spolupráci 
v rámci nově vznikajícího svazku obcí, který 
se bude zabývat  provozováním vodohospo-
dářské infrastruktury.

Hospodaření s  vodou a  přímý dohled nad 
jeho výkonem představuje důležitou oblast. 
Voda je v  současné době jednou z  nejvý-
znamnějších komodit na trhu, s  významem 
nejen ekonomickým, ale má přímý dopad na 
život i komfort občanů v obcích.

Založením dobrovolného svazku obcí do-
jde k vzájemné spolupráci v oblasti dodávek 
vody a  likvidace odpadních vod mezi městy 
Benešov, Vlašim, Bystřice, Jílové u Prahy, Ne-
veklov, Trhový Štěpánov, městysem Davle, 
obcemi Chocerady, Čerčany, Jankov, Čtyřko-
ly, Kamenice, Hvozdnice, Křížkový Újezdec, 
Libeř, Mirošovice, Senohraby, Mrač, Pet-
rov a  společnosti SUEZ CZ a.s. Na základě 
schváleného memoranda se jednotlivé města 
a obce zavázaly podílet na vytvoření partner-

ského projektu budoucího provozování a dal-
šího rozvoje vodohospodářské infrastruktury 
v regionech Benešovska a Vlašimska a okre-
sech Praha – západ a Praha – východ.

Dobrovolný svazek obcí Společná voda d. s. o., 
se sídlem v  Benešově po  svém vzniku při-
stoupí ke koupi 50% obchodního podílu spo-
lečnosti Vodohospodářská společnost Bene-
šov, s.r.o. (VHS Benešov), která je součástí 
francouzské společnosti SUEZ International 
S.A.S. Zisk realizovaný společností VHS Be-
nešov bude potom dělen mezi její společníky, 
tedy DSO Společná voda a společnost SUEZ 
International S.A.S.

VHS Benešov je aktuálním provozovatelem 
vodohospodářské infrastruktury v  obcích, 
které by se měly stát členy vznikajícího DSO. 
Obce, které vstoupí do DSO vloží svůj vodo-
hospodářský majetek pouze do správy nově 
vzniklého svazku obcí. Tento majetek tak zů-
stane ve vlastnictví jednotlivých měst a obcí, 
vlastnické právo ani převádět nelze. Na zákla-

dě vstupu obcí sdružených prostřednictvím 
DSO bude VHS Benešov do budoucna dále 
zajišťovat provoz a správu vodohospodářské 
infrastruktury a plnit funkci servisní organi-
zace v postavení tzv. přidružené osoby. Mezi 
DSO bude po změně na akciovou společnost 
uzavřena i  dohoda akcionářů, která umožní 
DSO přístup ke všem informacím ve VHS 
Benešov týkajícím se zejména obchodního 
vedení a finančního stavu společnosti. DSO 
bude svůj dominantní vliv ve VHS Benešov 
uplatňovat tak, že bude mít právo určit dva 
z  celkových pěti členů představenstva a  tři 
z pěti členů dozorčí rady.

Projekt vytvoření DSO Společná voda a jeho 
majetkový vstup do společnosti VHS Bene-
šov představuje další krok ve snaze efektivně-
ji spravovat provoz vodohospodářské infra-
struktury v  majetku obcí a  zajistit tak záso-
bování vodou a odvod a likvidaci odpadních 
vod v provozovaném regionu.

František Zvolský, starosta

FACEBOOK OBCE MRAČ

PROJEDNÁNÍ NÁVRHU NOVÉHO ÚZEMNÍHO PLÁNU

PRÁCE NA VODNÍ NÁDRŽI JSOU DOKONČENY

DOBROVOLNÝ SVAZEK OBCÍ SPOLEČNÁ VODA (DSO)
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V  tomto čísle se prvně otevírá historické 
okénko, ve kterém vám vždy přineseme zají-
mavosti z historie obce.

Hasičské auto:
V  květnové revoluci 1945 se sbor zúčast-
nil strážní služby. Při této objížďce, kterou 
prováděl pan Škvor s panem Studničkou na 
motorce, spatřili před lesem Tužinkou na 
Vnoučkovém poli zaříznuté velké německé 
kryté auto, z kterého Němci utíkali. Po shléd-
nutí zjistili jmenovaní, že s autem nic nesve-
dou. Proto se vrátili do obce pro pomoc. 
Na výzvu ochotně šlo několik občanů, auto 
z pole vytáhli a přivezli do vsi. Bylo tenkrát 
rozhodnuto, že bude ponecháno hasičskému 
sboru a po generální opravě sloužilo až do 
roku 1960.

Ubytování ruských vojenských jednotek 
v naší obci:
Během soboty 12.  května  1945 týden po 
pražském povstání, ubytovaly se v  Mrači 
a Podmračí ruské vojenské jednotky armády 
generála Malinovského v  celkovém počtu 
1500 osob, aby si ve zdejším rajonu odpo-
činuly a očekávaly další odtransportování. 
Jejich hostování u  nás trvalo několik týd-
nů – bylo jich plno jako včel v síle, v každém 
domě, stavení, na dvoře, na zahradách a při-
lehlých pozemcích.

Velká povodeň na benešovském potoce 
25. 8. 1925:
25.  srpen byl pro osadu Podmračí velice 
kritický velikou povodní na potoce, která 
nemá pamětníka v celém kraji. Silnou zápla-

vou protrhla se hráz u  jednoho z  hořejších 
rybníků a  uvolněná spousta vody hnala se 
jako lavina korytem benešovského potoka. 
Asi k  páté hodině ráno vystoupila z  břehů 
a začala se rozlévat po údolí, rvouce všechny 
překážky, které jí přišly v cestu. Hlavně ne-
odvezenou úrodu z přilehlých polí. K sedmé 
hodině dostoupila zátopa vrcholu a  strhla 
železnou lávku umožňující přechod od Mra-
če k Žíňanům přes potok. Příval byl neoby-
čejně prudký, rozlitá voda zatopila ve chvíli 
nádvoří mlýna p. Losenického v Podmračí, 
vnikla do obytných místností v přízemí a do 
mlýnice. Na pomoc zatopenému mlýnu byl 
poslán místní hasičský sbor se stříkačkou 
a jeho přispěním byla čerpána voda ze zato-
pené části.

Jitka Novotná, kronikářka

Pro bližší určení místa se v obci vžilo a trva-
le užívalo názvosloví, které bývalý kronikář 
s pomocí pamětníků zachytil v následujícím 
přehledu:

Část první:

Mrač

„Na průhoně“  – část Mrače od kovárny 
(čp.35) k vodojemu.

„Velká vrcha“ a „Malá vrcha“ – vlevo a vpravo 
při cestě z obce na „Ohradu“

„Na homoli“ – pole mezi „Hůrou“ a „Roudným“

„V Černinách“ – louky od čp. 47 ke studni

„Roudný“  – lom a  pole mezi „Černinami“ 
a lesem „Hůrou“

„Kopaniny“ – pole mezi „Černinami a lesem 
směrem k Benešovu.

„Hůra“  – les a  kopec při trati ČSD u  Mrače 
vpravo směrem k Benešovu.

„U  ohrady“(„Ohrada“)  – polnosti mezi 
čp. 47 a bývalou silnicí, nyní dálnicí.

„V  hlinách“  – pozemky u  bývalé cihelny 
a pastviště na konci cesty od Ohrady k bývalé 
státní silnici.

„Mařetín“ – les, pole a kopec vlevo od „Hlin“ 
(směrem k Benešovu).

Podmračí

„Na štěpnici“  – zastavěné pozemky mezi 
vlečkou a potokem

„Na důlích“ – louky směrem k „Černinám“

„Pod Blokem“ – pole mezi tratí ČSD a poto-
kem

Informace čerpány z kroniky Mračské z roku 
1974 

Pokračování a mapa s názvy bude v  dal-
ším čísle zpravodaje.

Jitka Novotná, kronikářka

HISTORICKÉ OKÉNKO

ZNÁTE OBEC, VE KTERÉ ŽIJETE?

„Ten, kdo čte, žije s  každou další knihou život 
navíc. Kdo nečte, má jen ten svůj.“

Oscar Wilde
 
V  jarních měsících byla knihovna otevřená 
nejen každý čtvrtek, jak jsou pravidelní čtená-
ři zvyklí, ale i v jiné dny, a to pro ty nejmenší 
z nás. Dětské návštěvy pokládaly mnoho zví-
davých otázek, ze kterých bylo více než jasné, 
že někteří jsou v knihovně úplně poprvé. Teď 

už jen doufáme, že je svět knih nadchl a že si 
do něj i nejmladší generace najde svou cestu.
 
Do seznamu knih nově přibyly tyto tituly:
Guillou, Jan : Klapky na očích
Arenz, Ewald: Staré odrůdy
Martinová, Madeline: Poslední knihkupectví
Vondruška, Vlastimil: Ďáblova čísla
Vondruška, Vlastimil: Morový testament
Tučková, Kateřina: Bílá Voda

Pennyová, Louise: Království slepých
Brown, Sandra: Lest
Jacobsová, Anne: Ostrov tisíce hvězd
Harrod-Eagles, Cynthia: Tajemství zámku 
Ashmore
Lednická, Karin: Životice
Palán, Aleš: Robinsoni a donkichoti
Major, C.D.: Mezi dvěma světy
Lebeda, Jan: Medulínek a vlaštovička Jůlinka

Milena Bejlková, knihovnice 

NOVINKY V KNIHOVNĚ
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Obec Mrač vlastní 113,39 ha lesa, který se na-
chází ve dvou větších komplexech lesa a to na 
Tužince, v  Měsíčním údolí a  několika men-
ších komplexech na sever a východ od obce.

V  těchto lesích se hospodaří podle lesního 
hospodářského plánu, který se vytváří kaž-
dých 10 let pro celý Dobrovolný svazek obcí 
Benešovska, který vznikl pro tento účel před 
30 lety, má svůj tzv. lesní hospodářský celek.
Ve svazku je devět obcí: Benešov, Týnec nad 
Sázavou, Bukovany, Václavice, Chrášťany, Pe-
troupim, Chlístov, Soběhrdy a Mrač.

V mračských lesích převládají jehličnany (bo-
rovice, smrk, vtroušený modřín), v listnáčích, 
které jsou v  menšině, převládá dub a  buk. 
Dále zde roste lípa, javory a jasan. Vzácně se 
zde vyskytuje i kalina obecná.

V posledních třech letech byly lesy postiženy 
stejně jako všechny lesy v  České republice, 
a  to kůrovcovou kalamitou, která narušila 
stabilitu zbylých porostů, a následovaly větr-
né kalamity. A  aby toho nebylo málo, v  dů-

sledku dlouhodobého sucha poklesla spodní 
voda a to způsobilo usychání borovice a zne-
hodnocení jejího dřeva.

Do tohoto období byly naše obecní lesy 
finančně soběstačné a vykazovaly i jistý zisk. 
Obě kalamity v zákonné lhůtě zvládáme, ale 
těžce nás postihl propad cen dřeva (až o 70%). 
Za této situace jsme se dostali v hospodaření 
do ztráty, dotace byly drasticky kráceny 
a vypláceny až s dvouletým zpožděním.

Velice si ceníme přístupu všech dotčených 
obcí, které to pochopily a  pomohly nám 
finančně překonat toto kritické období.

Dále bych obci Mrač rád poděkoval za výpo-
moc při zalesňování a místnímu myslivecké-
mu spolku za pomoc při likvidaci oplocenek.

Díky pomoci ze strany obcí stíháme lesy ob-
novovat a zajišťovat následnou péči o kultury 
v  zákonné lhůtě. Je to velice náročné neboť 
vzhledem ke změnám klimatu a ekologickým 
nařízením musíme měnit strukturu lesa a to 

znamená, že sázíme více listnáčů (dub, javor, 
lípa) a z jehličnanů jedli, douglasku a modřín. 
Všechny tyto dřeviny jsou dražší než smrk 
a  borovice a  je nezbytné je plotit, některé 
až 10 let (jedli, douglasku a  buk). V  ome-
zené míře na vhodných stanovištích sázíme 
smrk a borovici, bohužel bez jakékoli dotace. 
Trochu se obávám, jak to bude za sto až sto 
dvacet let, neboť smrk tvoří ekonomiku lesa 
a zadržuje vodu.

Na závěr bych chtěl požádat místní chataře, 
kteří mají chatu v lese nebo u lesa o pochope-
ní, že my musíme především dodržovat lesní 
zákon a do lesa se musíme nějak dostat s těž-
kou technikou, že lesní cesty tam jsou pře-
devším za účelem hospodaření v lese. Víme, 
že stav po minulých kalamitách může jejich 
majetek ohrožovat, snažíme se toto nebezpe-
čí likvidovat, ale není to možné všude a hned. 
Věřím, že to v brzké době zvládneme. Když 
ne já, tak můj nástupce to jistě vyřeší.
S pozdravem Lesu zdar.

Jan Krejčí,
jednatel Obecních lesů Benešovska

OBECNÍ LESY OBCE MRAČ

V  předešlých dvou letech výrazně postihla 
kůrovcová kalamita i  zdejší lesy. Vzhledem 
k tomu, že největší část zdejších lesů patří ob-
cím, byli nejvíce postiženy právě lesy obecní. 
Obnova lesa je záležitost velmi náročná. Čas-
to chybí kapacity pracovních sil, potřebné 
techniky i finance. Toho jsou si vědomi i zdej-
ší myslivci, protože lesy jsou velmi důležitou 
součástí zdejší přírody a místem kde žije zvěř, 
se kterou hospodaří, kterou chovají a  také 
chrání. Rozhodly se proto, že do plánu své 
činnosti pro letošní rok zařadí několik akcí na 
pomoc obnovy zdejších lesů.

19.  3.  2022 proběhla v  obecních lesích 
obce Mrač brigáda na rozebrání, odstra-

nění a  úklid starých oplocenek. Brigády se 
zúčastnilo 18  členů místního myslivecké-
ho spolku POSÁZAVÍ a  odpracováno bylo 
76 hodin. Bylo rozebráno a odstraněno ple-
tivo z 5 oplocenek v lesním úseku „Tužinka“. 
Odvoz zbytků pletiv zajištoval pan starosta 
obce Mrač.

Další akce, tentokrát v rámci celorepublikové 
akce „Ukliďme Česko“ proběhla 2.  4.  2022. 
Myslivci z  Poříčí nad Sázavou uklízeli od-
padky v okolí Svárovského rybníka. Myslivci 
z Mrače prováděli úklid lesů a ostatní příro-
dy, každý v úseku honitby, kde provádí péči 
o zvěř. V katastrálním území obce Mrač bylo 
odpracováno cca 12 hodin a  sebráno osm 
pytlů odpadků.

Třetí akce v  katastru Mrače byla vyhlášená 
v  minulém obecním zpravodaji „Obnovu-
jeme obecní lesy“. Akce proběhla 9.  dub-
na  2022 od 13:00 hodin a  zúčastnilo se jí 
15  dospělých a  8 dětí. Akci uvedl vedoucí 
Dobrovolného svazku obcí Obecní lesy Be-
nešovska pan Jan Krejčí a  přednesl účast-
níkům několik informací o  zdejších lesích 
a  lesnické činnosti všeobecně. Rovněž se 
zúčastnil pan starosta s manželkou, kteří při-
vezli účastníkům občerstvení. Pří akci bylo 

účastníky zasazeno 375 stromků. Škoda jen, 
že nám moc nepřálo počasí. Bylo opravdu ap-
rílové, včetně bouřky.

Pro úplnost bych chtěl dodat, že mezi účast-
níky posledně jmenované akce byly rovněž 
čtyři zdejší myslivci a že souběžně probíhala 
brigáda na odstraňování starých oplocenek 
v Poříčí nad Sázavou, které se účastnilo dal-
ších jedenáct členů našeho spolku, a  odpra-
covali 44 hodin.

Všechny uvedené akce prováděli všichni 
účastníci zdarma, jako projev pomoci zdej-
ším lesům, přírodě a  obcím za což jim roz-
hodně patří poděkování.

Jiří Škramlík – předseda MS POSÁZAVÍ 
a Zastupitel obce Mrač

MYSLIVCI I OSTATNÍ OBČANÉ POMÁHALI OBCÍM PŘI OBNOVĚ ZDEJŠÍCH LESŮ
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V  sobotu 26.  března  2022 se po dvouleté 
nucené pauze konala v obecním sále dlouho 
očekávaná Maškarní merenda, na kterou se 
občané Mrače a přilehlého okolí moc těšili.

Pořadatelé krásně vyzdobili sál barevnými 
fábory a balonky a také zajistili bohatou tom-
bolu. A když byla připravena oblíbená kapela 
Franťák Rock, mohla zábava a veselí naplno 
propuknout. Přestože u pořadatelů panovaly 
obavy z malé účasti návštěvníků, brzy se uká-
zalo, že byly zbytečné. Přišlo mnoho masek 
a také ostatních, kteří si chtěli jen tak zatančit, 
pobavit se a setkat se známými.

Troufáme si říci, že se merenda opět poda-
řila a to především díky těm, kteří ji aktivně 

navštívili, věnovali ceny do tomboly, nebo 
i  jen zaplatili vstupné, aby podpořili konání 
kulturních akcí v obci.

Velmi všem výše uvedeným děkujeme a těší-
me se zase příští rok!

Členové SK Mrač

MAŠKARNÍ MERENDA

Na Bílou sobotu dne 16. dubna jsme pořádali 
„Velikonoční běh“ pro všechny místní i  pře-
spolní sportovce.

Trasa byla připravena mimo obec po polních 
a  lesních cestách, v  délce 6 km a  3 km. Při-
hlásilo se přes čtyřicet sportovců, kteří byli 

rozděleni na trase 6 km do kategorií dle věku, 
a  to: Muži do 50 let a  nad 50 let. Ženy do 
40  let a nad 40 let. Na trase 3 km pouze do 
kategorií „Muži“ a „Ženy“.

Počasí nám vyšlo, pro sportovce bylo napros-
to ideální.

Velkým překvapením závodu byl úspěch 
nejmladšího účastníka Jakuba Sadílka z Mra-
če.  Ve svých 8 letech doběhl na trase 3 km 
v kategorii „Muži“ na krásném čtvrtém mís-
tě. Krásný výkon! Moc gratulujeme!

Kateřina Dvořáková, SDH Mrač

Tradičně dva týdny před Velikonoční nedělí 
jsme za zpěvu lidových písní vynesli Mora-
nu.  Po dvouleté covidové přestávce už bylo 
načase. Morana letos vzdorovala – na pomoc 
si vzala studené, takřka zimní počasí. Ale nic 
naplat: skončila v potoce a místo ní jsme do 
vsi přinesli barevnými stužkami ozdobené 
líto.
Za Mračský okrašlovací spolek Pavlína Žáková 

VELIKONOČNÍ BĚH

VYNÁŠENÍ SMRTI
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V sobotu 18. června 2022 proběhly na návsi 
oslavy 130 let založení SDH Mrač.

Před samotnými oslavami hasiči společně 
s  okolními spolky provedli taktické cvičení 
na téma „Dálková doprava vody hadicovým 
vedením od stroje ke stroji“. Cvičení se zú-
častnilo celkem 7 sborů. Podařilo se jim do-
pravit vodu z potoka až na náves. Celkem se 
jednalo o vzdálenost cca 840 m a vše se po-
vedlo na jedničku.

Samotné oslavy začaly slavnostním ceremo-
niálem, položením věnce k pomníku padlých 
a  dále pokračovaly proslovy starosty sboru 

SDH Mrač pana Martínka, paní Martiny Lá-
nové o  historii sboru a  starosty obce Mrač 
pana Zvolského.

Celým odpolednem provázela k  tanci a  po-
slechu kapela Vranovanka, večer pak zahrála 
kapela Pokrok. Program byl připraven také 
pro děti. Vystoupila „Jana Rychterová a zpí-
vající písničky“, před obecním úřadem pak 
byla tvořivá dílna a malování na obličej.

K  vidění byly jak statické, tak dynamické 
ukázky. Viděli jsme dvě ukázky místních mla-
dých hasičů - nehodu autobusu s  vyproště-
ním osob a dále pak požár domu. Představili 

se také hasiči z jednotky sboru, kteří simulo-
vali vyproštění zraněného z  auta a  dále pak 
správné hašení hořícího oleje na pánvi.

Pro všechny bylo připraveno občerstvení - 
pivo, limonáda, klobásy, ale také grilované 
makrely. Pro kávu a  něco sladkého domácí 
výroby se mohli diváci zastavit v  kavárně. 
K dispozici byl i stánek s míchanými nápoji. 
Počasí nám vyšlo parádně, tak jsme si všichni 
celý den náramně užili.

Děkujeme všem, kteří se zastavili a přišli nás 
podpořit v tak významný den.

Za SDH Mrač Katka Dvořáková

OSLAVY VÝROČÍ SDH MRAČ
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Po dobu covidu se snažila kulturní komise 
obce se Sdružením dobrovolných hasičů 
a  Sdružením zdravotně postižených zajistit 
zábavu pro děti formou venkovních stezek. 
Stezky měly velký úspěch, i  ta poslední, ve-
likonoční.

Zájem byl hlavně o  odměnu, která byla při-
pravena na konci stezky u  obecního úřadu. 
Úžasné perníčky nám napekla paní Jarka 
Chobotská, které tímto moc děkujeme.

V  letošním roce nás čeká oblíbená Vánoční 
stezka a tradiční Lucerničková stezka za po-
hádkou pořádanou ZO ČSŽ Mrač.

Nikola Kozáková, redakční rada

V letošním roce jsme se konečně zase mohli 
všichni v klidu sejít na návsi při stavění máje 
a  následném pálení čarodějnic. Účast byla 
hojná.

Nejprve děti ozdobily májku barevnými 
mašlemi a poté ji místní hasiči postavili pří-
mo uprostřed návsi. Zhruba v půl osmé jsme 
udělali společné foto všech přítomných dětí 

s  čarodějnicí, která byla pak zapálena. Akce 
pokračovala do nočních hodin.

Kateřina Dvořáková, SDH Mrač

VELIKONOČNÍ STEZKA

PÁLENÍ ČARODĚJNIC

S ohledem na aprílové, chladné počasí se se-
šlo dost dobrovolníků. Podařilo se sesbírat 
nejen odpadky všeho druhu, ale také zlikvi-
dovat černé skládky, vybrat asfalt a  stavební 
suť odloženou v listí. Za odměnu bylo na sále 
obecního úřadu k  mání malé občerstvení – 
gulášek, nebo párek v rohlíku a samozřejmě 
nechyběl ani teplý čaj. Škoda jen, že někte-
rým občanům je práce druhých lhostejná 
a odpadky stále odhazují na zem!!!

Šárka Zvolská, stavební komise

JARNÍ ÚKLID OBCE
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V letošním roce jsme se opět o květnové ne-
děli sešli na návsi na pobožnosti k  svatému 
Janu Nepomuckému. Již podruhé ji zahajoval 
nový pan farář Ondřej Kapasný. Po krátké 
pobožnosti, která se konala před sochami 
a  zvoničkou na návsi, se všichni přesunuli 
do obecního sálu. Po celou dobu byla i v le-
tošním roce pobožnost doprovázena farním 
sborem s hudbou.

To, že v  Mrači slavíme pouť vždy v  květnu, 
k svátku sv. Jana Nepomuckého, který je hlav-
ní patron Čech, jsme psali již v loňském červ-
novém vydání zpravodaje. Opakování je ale 
matka moudrosti, a tak uvádíme pro ty, kteří 
to ještě nevědí.

Šárka Zvolská, kulturní komise

Mračský okrašlovací spolek první červnovou 
sobotu uspořádal na tvrzi v  Podmračí další 
kulturní akci, tentokrát zaměřenou na sbo-
rovou hudbu. Přehlídky pěveckých sborů 
se zúčastnily čtyři sbory z  Benešovska (Su-
kův komorní sbor, Melos, Musica diversata 
a Mammas & Mammas) a jeden sbor z Prahy 
(MáTa). Ve svých vystoupeních nabídly pu-
bliku nejrůznější hudební žánry od duchov-
ní hudby přes lidové písně až po současnou 
populární hudbu. Na závěr všechny sbory 

společně zazpívaly ukrajinskou hymnu. Fes-
tival ukázal, kolik hudebního bohatství na 
Benešovsku existuje a že rozhodně zde platí 
známé přísloví „Co Čech, to muzikant“.

Festival byl svou povahou benefiční – všech-
ny sbory vystupovaly bez nároku na honorář. 
Výtěžek ve formě dobrovolného vstupného 
ve výši 5008 Kč směřuje Komunitnímu cent-
ru Benešov na pomoc ukrajinským rodinám, 
které si kvůli válce za svůj domov dočasně 

zvolily náš region. Velmi děkujeme zúčast-
něným pěveckým sborům, majiteli tvrze ing. 
arch. Jaroslavu Zimovi za možnost festival na 
tvrzi uspořádat a všem, kteří svou přítomnos-
tí vytvořili nádhernou atmosféru a přispěli na 
bohulibý účel.

Těšíme se za rok na tvrzi opět na viděnou, 
zase v jiném kulturním duchu!
Za Mračský okrašlovací spolek Pavlína Žáková 

POUŤOVÁ POBOŽNOST

MRAČSKÉ TVRZENÍ 2022 – SBORY Z BENEŠOVSKA ZPÍVALY PRO UKRAJINU 

Ve středu 15.  června jsme zhlédli na sále 
obecního úřadu divadelní představení, které 
uspořádal společnými silami Svaz žen a Sdru-
žení zdravotně postižených. Všichni se pří-
jemně pobavili a od srdce i zasmáli komedii 
Holka odjinud, kterou nám zahrál Divadelní 
soubor Ludvíka Němce Bystřice z. s., pod ve-
dením paní Marie Neradové.

Anna Veselá, SZP Mrač

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ SE VYDAŘILO
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SETKÁNÍ OBČANŮ SE ZÁSTUPCI KA-
MENOLONU KONANÉ DNE 28. DUB-
NA 2022 NA OBECNÍM SÁLU V MRAČI
Starosta přivítal přítomné občany a  vysvět-
lil, že zástupci kamenolomu požádali o  zor-
ganizování setkání s  občany Mrače, na kte-
rém představí další fungování kamenolomu 
v  souvislosti s  plánem dotěžit ložisko, s  tím 
související úpravou technologie, dopravy 
a  podobně. Starosta předal slovo panu Mi-
lanu Pajdlovi, projektovému manažerovi 
a závodnímu kamenolomu Mrač a také panu 
Pawlasovi, vedoucímu lomu.

Pan Pajdla vysvětlil, že v rámci reorganizace 
je pověřen k jednání s obcí i občany. Vázla ko-
munikace s obcí ze strany lomu tak to chtějí 
napravit. Jelikož se hromadily dotazy, tak se 
rozhodli, požádat starostu o  zorganizování 
tohoto setkání s občany, aby zjistili, jaké jsou 
problémy popřípadě jaké návrhy.
Upozornil, že toto setkání není předvolební 
kampaň ani politický boj, že chtějí mluvit 
hlavně o problémech lomu.

ŽE LOM VŮBEC JE, DEVASTACE ŽI-
VOTNÍHO PROSTŘEDÍ, kdy bude za-
vřen
Lom se nezavře, v Mrači je historicky velmi 
dlouho (od roku 1885). Ministerstvem prů-
myslu a obchodu byla zadaná surovinová po-
litika a analýza Středočeského kraje, ze které 
vyplývá, že kámen ve Středočeském kraji 
vůbec není, že ložiska dochází. Staví se, bude 
se stavět např. dálnice. Zájem státu bude, aby 
se dotěžovala současná ložiska do maxima, 
z důvodu ochrany životního prostředí, což je 
i případ kamenolomu Mrač, resp. stávajícího 
ložiska.

I  při provozu lomu dochází k  určité přírod-
ní diversitě. Bude vypracována biologická 
studie, která zhodnotí vliv záměru těžby na 
životní prostředí.

JAK TO BUDE S HLUKOVOU ZÁTĚŽÍ – 
DRTIČKY, DOPRAVA
Před rokem, kdy převzal lom, dostal podně-
ty – prašnost, hluk a špinavá silnice a začal to 
řešit. Přednesl to až na vedení do Rakouska 
(Kamenolomy ČR koncern STRABAG). 
Při objemu, který se v průměru těží, mají zá-
soby cca na osm až deset let. Je možno, i po 
skončení současné těžby, že by tady mohl být 
expediční terminál, tzn. skládky kameniva 
z jiných lomů pro potřeby lokálního trhu. To 

vše je v povoleních, to se může dělat. Chtějí 
najít soužití s obcí.

Ano, linka je zastaralá. Hluková stěna, která 
je před ní byla opravena. To slíbili na základě 
podnětů občanů. Stěnu zastřešili, přidali po-
lyuretanové desky.

Protihluková stěna byla ze slámových balíků 
naprojektovaná proti hluku, sláma má akus-
tickou funkci.

DRTIČKA JE PŘED HLUKOVOU STĚ-
NOU
Je tu rok, neví proč je toto umístění. Zadal 
projektantovi  – novou zakrytovanou, méně 
hlučnou linku. Předložil přítomným návrh, 
kde je celá nová linka navržena za stěnou. 
Linka je navržena s odsáváním. Bezhlučné to 
není, hluk je nižší než z drtičky.

CESTA PŘES LOM – dřív tam vedla cesta 
do Žíňánek, jezdilo se tam auty
Cesta přes lom by z  pohledu závodního měla 
být zavřená, do lomu se nesmí chodit a neměl 
by nikoho přes lom pustit. Kdyby se někomu 
něco stalo, tak za to nese odpovědnost. Pozem-
ky jsou tam obecní, je to další podnět k jednání.

Všechny stromy na etážích se zlikvidovaly, 
kde byli ptáci. Není zabezpečen dobývací 
prostor, jen pár cedulí. Je to nebezpečné.
Proto jsme tady, aby slyšeli, co se nelíbí. 
V plánu sanace a rekultivace se navrhují leh-
ké malé valy- osázené na vrchní hraně jako 
ochrana proti pádu do lomu a zároveň osáze-
ný z důvodu přírodního reliéfu. Na jednotli-
vých etážích, ale těžíme a nálety musely být 
odstraněny. Musí být kompromis mezi příro-
dou a provozem.

KDY SE TATO MODERNIZACE BUDE 
ODEHRÁVAT, LOM VÝZNAMNĚ ZA-
TĚŽUJE ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ, LINKA 
A TECHNOLOGIE JE ZASTARALÁ. PO-
ŽADAVEK SCHŮZKY ZA TŘI MĚSÍCE, 
ABY SE VĚDĚLO, JAK SE VŠE POHNULO
Chceme vytvořit nějaké podmínky. Navr-
hujeme dotěžení zásob. Nahoře máme po-
zemky, je tam stanoveno ložisko stavebního 
kamene. Pokud se bude dotěžovat, naroste 
objem zásob na více let, tak rakouská spo-
lečnost řekne ano na podmínky stanovené 
obcí a bude investovat. Obec jasně řekla, že 
bude souhlasit, pokud bude nová linka, která 
bude minimalizovat hluk a prach a požaduje 

dodržení pracovní doby (konec cca ve 14:30 
hodin), vyřešení komunikace z  lomu mimo 
obec Mrač, jako bonus oddělení cesty přes 
lom pro občany, cyklisty…

NEJVĚTŠÍ HLUK DĚLÁ DRTIČ TEN 
NAHOŘE, NEBYLO BY LEPŠÍ TU 
TECHNOLOGII DÁT DO HALY
Určitě ne. Předložené nákresy řeší již novou 
technologii.

JAKÝ JE SOUČASNÝ VÝKON
Hodinový reálný výkon jednoho drtiče je 
20-30 tun za hodinu, celkem tedy výstupní 
výkon v  současné době činí cca 60 tun/ho-
dinu. Nová linka bude mít projektovaný vý-
kon 120 tun/hodinu, při pracovní době do 
půl třetí. Celkem tedy max. výkon 960 tun 
denně. S projektem nové linky souvisí i nová 
obslužná komunikace.

Objem výroby se nezvýší, protože pracovní 
doba bude do půl třetí. Bude se zpracovávat 
EIA (zjišťovací řízení- posouzení zátěže na 
životní prostředí, hluková studie, rozptylová 
studie…). Studie bude prováděna nezávis-
lým odborníkem.

KDY SE PLÁNUJE LINKA, CESTA PO-
VEDE PRO ŽÍŇÁNKY
Stávající cesty zůstanou, prověřujeme mož-
nosti obchvatu, mimo obec Mrač. Máme ně-
jaké návrhy. Termín všech požadavků obce – 
do dvou let.

KDYŽ POSTAVÍTE NOVOU LINKU, 
CO VÁM ZABRÁNÍ, ABYSTE NETĚŽILI 
V HŮŘE
Tam nevlastníme pozemky, logisticky je to 
nesmysl. Linka by se musela postavit tam.

NA BÁŇSKÉM ÚŘADU SDĚLILI, ŽE 
V RÁMCI EIA BYSTE NEPROŠLI, KDY-
BYSTE OTVÍRALI OBOJE, ALE NEJ-
PRVE DOTĚŽÍTE NA JEDNÉ STRANĚ 
A PAK PŘEJDETE NA DRUHOU STRA-
NU A LINKU POSOUVAT NEBUDETE
Nemáme tam pozemky, o tuto stranu se ne-
zajímáme. Finančně to nevychází. Přišli jsme 
řešit dotěžení zásob, uzavřít s obcí a s občany 
dohodu o  vzájemném soužití. My budeme 
lom provozovat a  nemáme zapotřebí se há-
dat, špinit se, dělat si naschvály.

Lom tu bude. Pokud nedotěžíme zásoby, tak 
nemůžeme lom sanovat a  rekultivovat. Lo-

SETKÁNÍ OBČANŮ SE ZÁSTUPCI KAMENOLONU KONANÉ DNE 28. DUBNA 2022 
NA OBECNÍM SÁLU V MRAČI

›››
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žisko je státu a stát nám to nedovolí odepsat. 
Pokud skončíme s těžbou v tom povolení, ne-
budeme to dotěžovat, tak lom MUSÍME za-
bezpečit proti vstupu cizích osob, tzn., že ho 
obeženeme např. pletivem, ostnatým drátem 
apod., aby nikdo někde nespadl.

VY MUSÍTE RAKUŠÁKY DONUTIT, 
JESTLI CHCETE TĚŽIT, TAK MUSÍTE 
INVESTOVAT, VŠICHNI POTŘEBUJE-
ME KÁMEN, NA INVESTICE I PRO SIL-
NICE A DÁLNICE
JE POTŘEBA SI STANOVIT JASNÉ PO-
ŽADAVKY  – NEPRÁŠIT, NEJEZDIT 
PŘES OBEC, ZKRÁPĚT, NEHLUČIT
Souhlasíme, ano, pojďme si stanovit podmín-
ky.

KDY BUDOU VÝSLEDKY HLUKOVÉ 
STUDIE, KDY VŠE NASTANE
Co nejdříve, projekt EIA, včetně biologické 

studie, která má dva aspekty a  měla by být 
hotova v září, pak se zpracuje záměr. V říjnu 
máme představu podat EIU na kraj. Naše 
představa je do dvou let od povolení postavit 
novou linku.

Ponechání cyklostezky, která vede tam, kde 
je trafostanice. Řešíme její možné přemístění 
s ČEZ Distribuce, což bude velká investice.
Řešíme cestu tak, aby nepoškozovala Mrač, 
ani Žíňánky.

Na vše jsou nějaké limity, které jsou pro nás 
závazné. Zátěž to je. Snažíme se postupně vy-
lepšovat, co jde. Pravidelně zametáme komu-
nikace. Výhledově nemá smysl dávat peníze 
do staré linky.

VÝSLEDKY VNÍMÁNÍ PODNĚTU ZE 
VZÁJEMNÉ SCHŮZKY:
Z důvodu vnímání občanů obce Mrač sta-

ré technologické linky jako nepříjemného 
a  blízkého zdroje hluku a  vesměs pocitů 
co nejdříve to vyřešit, pan Pajdla sdělil, 
že přistoupili vzájemně s  podnětem pana 
starosty k  tomu, že bude tato linka na-
hrazena novou technologií OKAMŽITĚ 
s „povolením hornické činnosti“ a ne jak 
bylo původně navrhováno do dvou let od 
povolení.

Proto společnosti KAMENOLOMY ČR 
již zahájili legislativní kroky k tomuto zá-
měru, tzn. dokumentace bouracích prací, 
projekt nové linky aj.

Z tohoto důvodu slibovaná schůzka v mě-
síci červenci se odkládá až do doby, kdy 
bude mít pan Pajdla zpracované návrhy 
nové linky.

Šárka Zvolská, stavební komise

RUAH letos v  červnu slaví 10 let od svého 
založení. Vzhledem k  současné společenské 
situaci neplánujeme žádné oslavy, ale určitě 
stojí za to, abychom se s Vámi podělili o ně-
kolik důležitých momentů, které jsme na naší 
společné cestě zažili.

V roce 2012 se zrodila myšlenka založení do-
mácí péče. Začátky byly opravdu těžké. Začí-
nali jsme s rozpočtem mínus 200 000 Kč. Měli 
jsme jen tři zaměstnance a  všichni pracovali 
zdarma. Vyřizovali jsme velké množství ad-
ministrativy a  začali jsme se starat o  našeho 
prvního pacienta. Postupně jsme se začali 
rozvíjet, náš pracovní tým se začal zvětšovat. 
Přibývali také další spokojení klienti, za který-
mi jsme často jezdili i do těch nejzapadlejších 
míst a vesniček. Naše sestřičky a lékaři byli na 
cestách ve dne i v noci. Stále jsme se učili, jak 
být lepší. Pomáhali jsme rodinám, které pro-
cházely těžkým životním obdobím, kdy doma 
pečovaly o  jejich nemocného člena rodiny. 
Posilovali jsme rodinné, přátelské i sousedské 
vztahy. Po třech letech našeho působení jsme 
se poprvé setkali s našimi dárci na benefičním 

večeru Nebe na zemi a vydali jsme knihu Ho-
diny s  příběhem. Energii do další práce nám 
dodávali úžasní klienti a  jejich rodiny. Sklá-
něli jsme se před všemi, kteří doma pečují 
o  nemocné či umírající. Počty pacientů nám 
narůstaly, a  to především díky týmové práci, 
nevyčerpatelné motivaci a  laskavé péči. Aby-
chom mohli pomáhat co nejvíce, otevřeli jsme 
poradnu pro nemocné, pečující a  pozůstalé. 
Obrátit se na nás mohl každý, kdo potřeboval 
pomoc nebo radu. V  roce 2017 jsme oslavili 
naše 5. narozeniny a v naší práci jsme nepře-
stávali nabírat na obrátkách. Velkou radost 
nám udělalo získané ocenění semifinalista 
Neziskovka roku a také každé další nové auto, 
které za pomoci dotací přibylo do našeho 
zvětšujícího se vozového parku. U příležitosti 
našeho 5. výročí se nám podařilo také uspořá-
dat úspěšný benefiční koncert s českým hou-
slovým virtuózem světového renomé Pavlem 
Šporclem. Na krásném večeru jsme měli příle-
žitost potkat se s našimi příznivci. Bylo to vel-
mi milé, a proto jsme tyto koncerty začali po-
řádat pravidelně. Ze známých umělců pro nás 
vystoupil například světově známý multiin-
strumentalista Jiří Stivín nebo česká zpěvačka, 
skladatelka a závodnice rallye Olga Lounová. 
Svoji tvář pro spot o  naší domácí péči nám 
propůjčil i nejúspěšnější horolezec současnos-
ti Marek Holeček. Postupem času se náš tým 
začal proměňovat a  my jsme se dále připra-
vovali na další projekty. Stále více se mluvilo 
o naší profesionalitě, úctě a respektu, se kterou 
naši práci děláme. Velký úspěch zaznamenal 
náš projekt Obce blíže lidem, jehož hlavním 

cílem bylo přiblížit sociální pomoc ve venkov-
ském regionu lidem, pro které je vzdálenost 
často bariérou k dostupné pomoci. Za rok se 
na nás z žádostí o pomoc obrátilo přes 200 kli-
entů. Pak přišlo něco neočekávaného. Celý 
svět zasáhla pandemie Covid-19 a nároky na 
naše zaměstnance byly opravdu veliké. Zvy-
šovaly se také náklady na ochranné pomůcky. 
Byli jsme rádi za každou finanční pomoc, kte-
rá přicházela od nadací a dárců, kteří přispěli 
mimo jiné i na kyslíkové koncentrátory, které 
byly tolik potřebné. Denně jsme si kladli těžké 
otázky a  pomáhali jsme také s  testováním ve 
firmách na Covid-19. Uvědomovali jsme si, co 
je v životě opravdu důležité a láska k člověku 
a k této práci nás poháněla dál.

V roce 2022 máme za sebou 10 let našeho pů-
sobení. V  RUAHu pracuje 38 zaměstnanců 
a  hospodaříme s  rozpočtem 21 000 000  Kč. 
Pečujeme o  stovky klientů v  celém okrese. 
Na začátku roku jsme se přestěhovali na do 
nového sídla RUAH – Křižíkova 2158, Bene-
šov. Dnes můžeme říci, že jsme stabilní orga-
nizace s historií a dalšími plány do budoucna. 
Jsme hrdí na to, co jsme za 10 let dokázali. 
Bez vás bychom nebyli tam, kde jsme. Váží-
me si vaší důvěry a snažíme se ze všech sil na-
plňovat naše poslání: „RUAH je tu proto, aby 
každý člověk na Benešovsku měl možnost žít 
důstojně ve svém domácím prostředí i v těch 
nejtěžších obdobích života.“ Více se o nás do-
čtete na www.ruah.cz

Hana Sochůrková, project manager RUAH
www.ruah.cz

10 LET S RUAHEM
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Vážení rodiče,   
v neděli  18. září 2022  proběhne  v sále  Obecního  úřadu  v  Mrači   
slavnostní přivítání dětiček narozených od 1. dubna 2021 do 15. srpna 2022. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pokud máte zájem zúčastnit se této slavnostní akce, kontaktujte nás, prosím:  
tel. č. 317 779 233,  P. Slancová, e-mail: ou@mrac.cz. 

  Uzavírka přihlášek:  31. srpna 2022  
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LETNÍ BRIGÁDA

MUZEUM SVĚT 
ŠKODOVEK

Hledáme brigádníky do muzea mezi 
Čerčany a Poříčím n. Sázavou

Musí ti být min. 18 let a máš rád(a) 
lidi, těch totiž za léto potkáš na 

několik tisíc.

Budeš potřebovat potravinářský 
průkaz (vystaví ti jej obvoďák), 

občas totiž zmáčkneš i čudlík na 
kávovaru.

K naší práci nepatří jen prodej 
vstupenek, ale také doplňování zboží 
nebo úklid, mop a kýbl pro tebe tedy 

nejsou sprostá slova.

Odměnou ti bude nejen výplata, 
ale taky dvě nejlepší kolegyně, co tě 

všechno naučí.

Práce začíná v 10:00 a končí v 17:30. 
Není nutné chodit každý den, 
na směnách se domluvíme, 

požadujeme však 100% spolehlivost, 
jinak se šéfová zlobí, a to fakt 

nechceš zažít.

Brigáda formou DPP je v červenci 
a srpnu a je nutné docházet oba 

měsíce.

NAPIŠ NA E-MAIL 
MUZEUM@SVET-SKODOVEK.CZ

POŠLI O SOBĚ PÁR INFORMACÍ 
(krátký životopis)

OZVEME SE!

Mateřská škola
MiniSvět Mrač s.r.o.

hledá recepční v mateřské 
školce MiniSvět v Mrači

Nabízíme:

–  Příjemný kolektiv a prostředí moderní 
mateřské školy

–  Odpovídající ohodnocení

Požadujeme:

–  Spolehlivý, pečlivý a tvořivý přístup 
k práci

–  Výborné komunikační a organizační 
schopnosti

–  Uživatelská znalost PC

Nástup říjen 2022

Prosím o představení a zaslání životopisu 
na info

kucek@minisvetskolka.cz

RESTAURACE MRAČ
hledá spolehlivého 
kuchaře či kuchařku

pro místní restauraci v Mrači, na krátký 
a dlouhý týden.

Praxe či vyučení v oboru není podmínkou, 
ale výhodou.

Nástup možný ihned.

Prosíme, aby se ozývali především vážní 
zájemci, kteří mají opravdovou chuť vařit! 

Potřebujete se ještě na něco zeptat?
Kontakt: Tomáš Baťcha,
mob. +420 604 839 422
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JUBILANTI
Jubilantům srdečně blahopřejeme a  do dalších let přejeme pevné 
zdraví.
Paní Libuše Zdvíhalová oslavila 12. 4. 2022 70 let
Pan Jiří Jehlička oslavil 22. 4. 2022 75 let
Pan Josef Dvořák oslavil 26. 4. 2022 70 let
Paní Jana Krutská oslavila 30. 5. 2022 75 let
Pan František Burger oslavil 5. 6. 2022 70 let
Paní Zdenka Misařová oslavila 8. 6. 2022 95 let
Pan František Svášek oslavil 13. 6. 2022 75 let

VÍTÁME MEZI NÁMI
Novým občánkům i jejich rodičům přejeme hodně zdraví, štěstí a radosti.
Dalibor Hejda     3. 5. 2022

OPUSTILI NÁS
V této rubrice přinášíme jména těch, kteří v posledních měsících navždy 
opustili své blízké. Rodinám a přátelům vyslovujeme upřímnou soustrast.
Pan Jaroslav Hnátek, paní Věra Malá.
Všichni výše jmenovaní, nebo jejich příbuzní, vyslovili souhlas se zve-
řejněním svého jména.

Martina Poupětová, předsedkyně kulturní komise

Vážení spoluobčané,
kulturní komise obce pro Vás připravila večerní promítání filmu, které 
se bude konat na návsi naší obce v neděli dne 14. srpna 2022. V nabíd-
ce máme několik filmů, a proto si Vás opět dovolujeme oslovit formou 
ankety, na základě jejíhož výsledku bude film vybrán.

Jak v anketě hlasovat?
Vámi zvolenou variantu zakroužkujte a výsledek vhoďte do schránky 
obecního úřadu. Nebo číslo vybrané varianty pošlete emailem na ad-
resu: obec@mrac.cz.
Anketa bude také zveřejněna na facebooku obce. Také můžete zavolat 
na telefonní číslo 317 779 233 nebo 737 059 112 – na toto číslo lze 
poslat i SMS zprávu – ve tvaru „ANKETA KINO zvolené číslo filmu 
nebo název jiného filmu“.

Anketa je určena občanům obce, odpovědi zasílejte do 31. 7. 2022.

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

LETNÍ KINO V MRAČI
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Datum Čas Název akce Místo konání Organizátor
30. července 2022 Mračský festival Mrač, tvrz Bitva Mrač – Historický festival
14. srpna 2022 Letní kino Náves Kulturní komise obce Mrač
3. září 2022 Rozloučení s prázdninami Náves SDH Mrač 
3. září 2022 Strašidelný pochod v okolí tvrze Mrač MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
10. září 2022 Den otevřených dveří na tvrzi Mrač, tvrz Kulturní komise obce Mrač
18. září 2022 dopoledne Vítání občánků Obecní sál Kulturní komise obce Mrač
8. října 2022 Drakiáda Mrač MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
15. října 2022 Lucerničková stezka za pohádkou Mrač ZO ČSŽ Mrač 
28. října 2022 Zvon Míru v Roveretu Hasičská zbrojnice, náves SDH Mrač
29. října 2022 Dýňodlabání Obecní sál MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
26. listopadu 2022 Vití adventních věnců Obecní sál MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
27. listopadu 2022 Rozsvěcení Vánočního stromu Náves MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
prosinec 2022 Vánoční stezka Mrač Kulturní komise, SDH Mrač, SZP
prosinec 2022 Zájezd na adventní trhy do Lince (Rakousko) MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
24. prosince 2022  Vánoční setkání Náves SDH Mrač, obec Mrač
25. prosince 2022 Vánoční výstup na Chlum Mrač - Chlum Klub českých turistů

KALENDÁRIUM

(Konání akcí může být omezeno či zrušeno, bude-li to vyžadovat aktuální epidemiologická situace a platná opatření.)

Který film byste rádi shlédli při letním promítání v Mrači?
Navrhujeme tyto varianty:
1. Srdce na dlani
2. Po čem muži touží 2
3. „Vyšehrad: Fylm“
4. Prezidentka
5. Betlémské světlo
6. Tajemství staré bambitky 2
7. Známí, Neznámí
8. Jiný ...................................................................................................

zde odstřihnout



